



Any I

Núm. 4

ULLDECONA 22 juliol de 1933

REDACCIO Y ADMINISTRACIO:
Plaça de la República, 5

SUBSCRIPCIO:

Al trimestre. . . . 1'75 pessetes.

Número solt. . . . 0'15 cèntims.

Setmanari portaveu del Partit R. R. S. C. d'Ulldecona

EDITORIAL

¿Perque som republicans?...



Innombrables cops, ens haveu preguntat cars i benvolguts amics, la raó i principis en que's fonamenta la nostra fé republicana i'ls nostres humils esforços en defensa del règim.

Doncs, escolteu si aixis us plau:

Som republicans, no per motius fútils o trivials inspirats en una manca de reflexió i de serenitat, sino per convicció. Som liberals, som demòcrates, som republicans i som esquerrans, per civilitat, per ciudadanisme, per humanisme... i per decència.

Som republicans perque creiem i confiem en els homes liberals, ja que del despotisme, del clericalisme, del militarisme, del feudalisme i de l'opressió no podem esperarne l'era de justícia, l'exemplaritat civil, el resorgiment polític, moral i social que desitjem amb tot el nostre fervor i amb tota la nostra ànima per a les terres de la República i de Cotalunya, per a la nació digna, noble i europea.

Som republicans per afanys de justícia, de llei i de civilitat; de la justícia, llei i civilitat vexades, escarnides i perseguides durant la Monarquia i la Dictadura, enemigues intransigents i aferrissades dels drets del home.

Som republicans perque's un escarni i un delit de lesa humanitat, vincular en una familia senyalada la més alta representació de la nació, sens fer esment i tenir en compte els graus d'incultura, d'imbecilitat i de baixes passions de que pot estat posseit el favorecut per un atzar embriologic. Confiar el govern de tot un poble a un acte sexual, es un befa sagnant.

Som republicans, perque creiem que'l poble es l'únic i verdader sobirà i es ell qui deu escollir lliurement els seus representants, fixant-se amb la seva

capacitat i mai amb mèrits banals de riquesa i naixement.

Som republicans perque recordem com a molts recents encara, els fets repugnants i criminals de Cuba, Filipines, Barranc del Llop, Annual, Mont Arruít, Allucemes, fusellaments dels capitans Galán i Garcia Hernández i de tants altres que regarent en flor la vida de la joventut espanyola i portaren dol i dessolació a tantes llars i a tantes mares desvilgudes.

Som republicans, perque volem que la concència sigui lliure, viril, humans, foratjitant de la mateixa, tota mena de fanatismes i superticions que embruteixent l'inteligència.

Som republicans, perque som catalanistes i com a fills de Catalunya no podem deixar d'agrair a la República el reconeixement de les nostres llibertats sagrades, que jamai la Monarquia vá reconeixer sino era per ferne mofa. Com a catalans tampoc no oblidarem mai que fou un Borbó, en Felip V, el lladregot vil i tirà que vá arrancar-nos els nostres furs, regant les terres catalanes amb la sang dels patriotes que defençavent heroicamente les nostres llibertats.

Som republicans, perque volem fer oir la nostre opinió, bell tresor del home digne i honrat, sens necessitat de agenollarse a les plantes de ningú i de petonejar com a esclaus la mà del cacic que ens martiritza.

I som republicans, perque veiem quina mena de gent es la que está esperant i anhelant ansiosament el retorn de la Monarquia.

Per tot aixó, benvolguts i cars amics som republicans.

Oligarquías clericales

La sociedad y las naciones parecen por los ensueños, la contemplación, el misticismo, los privilegios de casta y el despotismo.

España acaba de sacudirse de los atavismos medievales que la sojuzgaban humillándola; se ha revolucionado contra el clericalismo, germen y expresión del fanatismo y de la incompreensión.

Sin embargo. Roma se prepara callada y concienzudamente, condenando con Encíclicas todas las conquistas y avances del espíritu moderno: libre albedrío, libertad de conciencia, separación de la Iglesia y del Estado, independencia de los poderes civiles, etc... La excomunión intenta rejuvenecer sus tragicómicos, depauperados e impotentes rayos y deblegar con ellos a gobiernos, naciones y pueblos.

Así vemos un día caer la tremebunda maldición, impropia de hombres que se dicen ministros de un Dios, todo misericordia, bondad y caridad. sobre el dignísimo diputado y ex-deán de la Catedral de Granada, señor López Dóriga y otro se amenaza con ella al Gobierno de la República y a los diputados de las constituyentes que votaron la Ley de Confesiones Religiosas.

Los obispos españoles lanzan una vibrante y novecentista pastoral, más propia de espíritus guerreros y rebeldes, que de evangelistas, para enardecer a sus ovejas, lanzándolas a la lucha que podría darles otra vez el Poder.

Entrad en las iglesias, en los templos, asomaos a las mirillas del confesionario y en todas partes vereis y oireis, como bajo la égida de Dios se coloca la intolerancia, el absolutismo y las persecuciones.

No es ya la santa y dulce fé que arrastraba a los mártires cristianos en la Edad Antigua; no es el fanatismo inquisitorial de la Edad Media y Moderna; la fé está apagada y muerta. Es solo la hipocresía, la santurronería, el disfraz, lo que agita y escudriña los arsenales del pasado, para encontrar armas y bagajes con los cuales puedan aún inspirar miedo a los pueblos, obligándoles a doblar la rodilla y morder el polvo, bajo el tenebroso y horrible peso de arcaicas supersticiones, de ceremonias prehistóricas, de dogmas indescifrables, de principios ininteligibles y de milagros increíbles.

¡Sí! pero la libertad, la bella y amada libertad es un árbol tenaz, joven y vigoroso que cuanto más ve cortadas sus ramas, más fuerza adquiere para el porvenir. Su savia es puramente vivaz y poderosa: avanza sin sacudidas, sin estremecimientos, sin revoluciones, sin inquisiciones, a la pacífica conquista de sus instituciones libres.

Las nuevas generaciones están firmes, serenas, renegando de las impotencias de un pasado vergonzoso y estéril, cuya vuelta no desea, para seguir atrevida y valerosamente la bandera que avanzando y librando a los pueblos de tiranías y falsos poderes, le asegurará la vida libre en el interior y el respeto en el exterior.

El tiempo de los agitadores y de los tribunos clericalizantes, ha pasado a los archivos de Elios. Sabemos lo que valen las oligarquías clericales a quienes se levanta un pedestal y con cuanta facilidad al día siguiente del éxito, se revuelven contra los principios de aquellos mismos que les ayudaron en sus horas de fracaso; así sucedió en las pasadas guerras civiles.

Ya no les aguantaremos más la silla curul: «A Dios lo que es de Dios y al César lo que es del César».

Y puesto que empezamos a andar, ayudémonos leal y valerosamente.

Rodeemos de respeto y deferencia el altar que sustenta la imagen de Dios; rechacemos el altar que enarbola esta divisa: «Denominación de los pueblos y sujeción de los gobiernos».

¡Adelante, pues!

JUSTO FERRÉ.

La vida

No quiero yo pintar la vida llena de felicidades y grandezas tal como la describen los poetas, sino de la manera con la que nosotros podamos compararla con la nuestra propia, a fin de poder juzgar que la vida es una lucha continua y desesperada.

Trabajo, tormento, pena y miseria; tal es sin duda el camino que tenemos trazado para toda nuestra vida.

En la primera juventud vemos la vida llena de alegría, imaginándonos que todo es oro lo que reluce, y a medida que el tiempo va transcurriendo vemos que nuestros castillos van cayendo como si fuesen hechos de naipes.

En la segunda mitad de la vida, estamos luchando con el temor de dejar de vivir y sufriendo continuamente las enfermedades más espantosas. Se pierde el humor, llegándose a un estado que podría expresarse de esta manera: «Hoy es malo y cada día será más malo, hasta que llegue el peor». Resultando que solo el padecer existe.

Sentimos cuando padecemos, pero no cuando dejamos de padecer. Sentimos el miedo, no la seguridad.

Los tres bienes mayores de la vida: salud, juventud y libertad, mientras los tenemos, los malgastamos; no los apreciamos más que cuando ya no los tenemos.

El aburrimiento nos dá la noción del tiempo; observarlo sino, cuando estais en la sala de espera por la noche y solos, esperando el tren y vereis como las horas se os hacen interminables. Ahora por el contrario, estais en un teatro y si os gusta el espectáculo vereis como no os dáis cuenta de que pasa el tiempo.

Tanto es así que la vida está llena de dolores, que Dante en «La Divina Comedia» para pintar el infierno buscó el modelo en el mundo, pero cuando quiso pintar los placeres del Cielo se vió en una dificultad insuperable porque nuestro mundo no ofrece nada análogo; resultando en el inmortal poema, la primera parte que describe los tormentos del infierno mucho más emotiva, acabada y expresiva que la segunda en que se pintan los placeres del Cielo.

El filósofo Voltaire dijo: «No se lo que es la vida eterna, pero sé que ésta es una broma de mal género.

JOSE ESTEVE.

La sesión del miércoles tuvo que suspenderse a causa de las protestas del público contra la actuación de la mayoría.

**Conque a Reus, eh?
¡Al Uruguay, al Uruguay!**

Desde San Juan del Pas

Por imprudencias manifiestas, estos últimos días, pudieron haber ocurrido sensibles desgracias a no ser por la intervención de varios vecinos, ya que estuvieron a punto de ahogarse varios niños.

Sería de desear que padres y familiares cuidaran de prohibir a los suyos se bañaran en sitios donde el agua alcanza profundidades de dos a tres metros.

* * *

Nos dicen los vecinos de S. Juan que por negligencia del Sr. Alcalde pedáneo de aquel barrio, el lavadero público está completamente inservible para el uso destinado, por encontrarse lleno de inmundicias.

Llamamos la atención a nuestra primera autoridad para que la llame a su vez a su representante.

B. F.

¿Queréis siempre tomar un buen café?

Pedid a todos los establecimientos

CAFES-COSTA

Agente Comercial

FELIPE BORRAS

Tlfno: 19 — ULLDECONA

¡OJO!

Los más delicados paladares exigen siempre los embotidos de la famosa fábrica de don Rafael Baró, Cerviá de Ter, (Gerona)

Agentes de ventas **Felipe BORRAS**

La paja en el ojo ajeno...

Todos estos señores que nos hablan continuamente de inmoralidad y de la falta de respeto, ¿podrían decirme si saben ellos, que es la moralidad y el respeto? podrían presentar su historia limpia de pecado.

Vergüenza incluso me causa, el tener que escribir que ciertas personas a las que yo creía dignas de todas mis alabanzas y respetos, no merecen en realidad otra cosa que mi desprecio más profundo y mi compasión más sincera, porque señores que quieren aparecer como superhombres y administradores del pueblo, no sean en la práctica más que muñecos sin alma y sin cabeza y tengan que recurrir a armas tan pobres y deshonorosas, como la difamación y la calumnia.

¿Es que quizás es un crimen no pensar como estos magnantes? ¿Es que todas las ideas no merecen respeto? Caso de no ser así, lo mismo que ellos dicen de nosotros, que somos idiotas y mal educados, podemos decir que los idiotas y mal educados, son ellos. ¿Es que nosotros somos hijos perversos y sin respeto, porque pensamos de distinta manera que ellos? Pues bien, decidnos en que se os ha faltado al respeto, cosa que demostrais no merecer, por no saber vosotros respetar a los demás: decidnos, si vuestros hijos poseen mejor educación; probadnos que vuestra historia es de conducta ejemplar: que nada os remuerde la conciencia y entonces hablaremos.

Pero ahora, lo primero que debeis hacer es escudriñar por todos los rincones de vuestras casas y antes de echar barro a los demás, mirad que estos no os puedan acusar a vosotros. Si estais limpios, entonces salid a la calle y dad consejos.

Mientras tanto y como aquí en Ulldecona, nos conocemos todos, solo puedo decirnos aquello del refrán: «Decid de que alardeais y os diré de lo que careceis».

PEDRO QUEROL.

Ulldecona, Julio, 1933.

Retrato

De estatura regular, gordito, sin relieve, beato, brazos cortos, mirada torva, oscuro, celibito, y aficionado a números baratos.

Es poeta, sacristán y margarito, imita al jesuíta de alta escuela y busca aplastar bajo suela al que no reza como un bendito.

Le gusta el trabajo en la oscuridad como chinche que huye de la gente, levantando un pedestal a Su Santidad.

De abolengo, puro carlestoneño, firma sus versitos clandestinamente usando del Montsiá y otras de Jom.
MONTSIANET.

Caçadors!

Recordeu que al carrer Major, n.º 126 (Relotjeria) trobareu el material de caça necessari per a la pròpera temporada a preus molt reduïts.

JOSEP BORDES

Agricultores

No dejéis de adquirir cuanto antes la maravillosa recolectora de Aceitunas del suelo marca A. R. A.

La única que opera a satisfacción del más exigente. Pedid referencias a los mismos compradores, poseedores y os convenceréis.

Pago contra entrega 2 por ciento descuento. Pago fin de campaña mes Febrero de cada año, sin cargo de intereses.

Agente distribuidor exclusivo:

FELIPE BORRAS

Agente Comercial Colegiado

Teléfono, 19 **ULLDECONA**

COFINS... Los Capachos únicos

de mayor rendimiento són sin discursión los de la Acreditada **Joaquín Pitarch de Artana** Fábrica de DON

AGENTE EXCLUSIVO DE VENTA

FELIPE BORRAS

Teléfono, 19 **ULLDECONA**

Altavoz

Remembranzas medievales

¡Caray, con el hombre! ¡Nos ha amolao el tío ese! ¡Cuidado niños que viene el coco! ¡Nos espanta como si fuese el mismísimo demonio! Pero ¡ojol, no confundamos: este nuevo Satanás no es el rabudo y cornúpeto monarca del Averno, que resoplando truenos, escupiendo rayos y vomitando fuego, hemos visto retratado en trípticos y muros de conventos y aún esculpido en los bajo relieves de columnatas góticas, marmóreas cresterías y en las sillas del coro de muchas catedrales, en obscenas actitudes o en posturas gallardas empuñando el diabólico trinchanto y martizando con él a los pecadores. ¡No! ¡No se trata de Plutón! ¡Es algo más espantoso, más tremebundo, más horripilante! ¡Apartaos mujeres y criaturas! ¡Su nombre da congestiones, hace palidecer, hace sudar de agonía! Es... Goñi, si señores, Goñi... nada menos que Goñi, el socarrón, aventurero y mefistofélico Goñi. Y qué, ¡cáspita!, va a hacer su reaparición dando mandobles, estocadas y cintarazos, ébrio de furor y de rabia al ver a su fiel escudero Chuas, molido, maltrecho y quebrantado hasta los huesos. Su rostro es la clara expresión de la venganza; su boca se contrae en un rictus de furor; sus ojos lanzan llamaradas de odio; sus mandíbulas crujen de rabia; su persona es semejante a la de un Dios mitológico encendido de ira.

¡Pobre maestro del «Cuarto»! ¡Le compadezco! ¡Exponerse a las baladronadas y arcabuzazos de Goñi! ¡Oh, espadachín, mosquetero y andante caballero Goñi! ¡Oh, protector de doncellas descarriadas y de casadas fáciles! Un pobre villano, un humilde siervo de la gleba, te suplica misericordia. Detén tu brazo, envaina tu cimitarra, descalza tus espuelas y deja en paz a tu caballo. Si otra vez sales al campo, el mundo se estremecerá de horror, terror y pavor; los niños correrán a esconderse entre las faldas de las madres; los hombres cerrarán puertas y ventanas; los asnos rebuzna-

rán de horror; los cerdos gruñirán de temor, las gallinas cloquearán de pavor. ¡Sé misericordioso, apuesto y asultanado Goñi!

Y para entretener tus ocios y calmar tu irritación, yo te brindo una hazaña de gran solaz y esparcimiento. Cuelga en las vigas de tu castillo feudal unos cuantos pellejos de vino y empréndela a mandobles y estocadas y verás como ello está más en consonancia con tus aptitudes y aficiones. Y además, siempre podrás enorgullecerte y pavonearte de que habrás librado una descomunal batalla sontra terribles gigantes como el caballero de la Triste Figura en su donosa y sensacional hazaña de la Venta de Maritornes. Y con ello siempre saldrás ganando como figura histórica y literaria y además podrás beber el vino derramado a gusto y capricho o convertirlo en alcohol

SPEACKER.

* * *

Tenemos noticias que el día 3 del presente mes, un señor que es del «Olla» y muy próximo pariente del «gran magnate» secó el agua de la fuente pública para regar la alfalfa en un huerto de su propiedad.

Ya hacía unos días que escaseaba el agua a determinadas horas, por lo que el «cabo» de las fuerzas municipales los emplazó a que cogieran infraganti al causante de la fechoría; por fin un buen día por la mañana se fué de pesca un guardia, tiró el anzuelo a la acequia y sacó un montón de piedras y tierra que desviaban el curso normal del agua y siguiendo la cola de la pescadilla se encontró con el «pulpo».

¡Quel! ¿Se figuran ustedes que por tan poca cosa se iba a espantar el gachó? ¡Al contrario! Riendo y bromeando aún al ser preguntado porque había hecho cosa tan fuera de ley, sabiendo que aquella agua es para abastecer la población contestó, que quien manda hace lo que le dá la real gana.

Ahora nosotros preguntamos. ¿Señor Presidente del Sindicato de Aguas, es que vivimos en una kábila?

MECHITA.

P O L V O R I N A D E S

Sens diu...

Que hiá qui parla molt de títols i ell els únics que poseig sont els de «usurer», «veleta» i «aiguandenter».

⊙

Que tot un senyor regidor espiava com si una portera, el disapte passat el café del P. R. R. S. C.

⊙

Que aquets senyors demostren lo que porten dins l'esperit: una vulgar xafardería.

⊙

Que si a «Brazos Cortos» li agrada torear deu sortir a la plaça, ja qué lidià desde dalt de la barrera «mataor».

Sempre que desitjeu un bon tratje aneu a **SIMO**

Que quant es vol fer callar als nens que plorent, sols hiá que dirlos hi: Míuiii! ¡Que ve Goñi!

⊙

Que tota la capelleta de magnates va fer un viatge amb el sevillá.

⊙

Qué ells aseguren que anaren a una reunió cel'lebrada a Reus i que a nosaltres ¡naranjas!

⊙

Que dita reunió s'escomença a les set i la capelleta a dites hores estava ja fent el viatge de tornada.

La sastreria millor es sempre la de **SIMO**

Que'ls alcaldes suspessos han estat citats per anar a declarar davant del jutje.

⊙

Que'ls «dictadors» monarquitzans, deuen d'esser retirats al cuarto dels trastos vells.

⊙

Que'ls taberners del poble estant espantats, perquè'l metje ha ordenat a «Chuas» que's passi al partit de la llei seca.

⊙

Que en la sessió del dimecres passat es va demostrá clarament la capacitat del «magnate» i companyia.

EL TIO DE LA MECHA.

XI Concurs Nacional de l'història de Catalunya. CARNET

L'associació Protectora de l'Ensenyança Catalana, reprenent el costum establert abans de l'any 1923, i amb el desig de cooperar a la celebració del Centenari de la Renaixença Catalana, convoca un concurs entre les escoles d'ensenyament primari per tal de premiar aquelles que demostrin un millor resultat en l'ensenyament de la Història amb aplicació especial a la Història de Catalunya i d'acord amb els moderns avenços pedagògics. El concurs es regirà per les següents

BASES

I. Les escoles que vulguin prendre part en aquest concurs s'hauran d'inscriure, per tot el mes de gener de 1934, a les oficines de l'Associació Protectora de l'Ensenyança Catalana, Arcs, 1, principal. A la demanda d'inscripció hauran d'acompanyar nota del nombre d'alumnes que tenen matriculats i, en el cas de trancar-se d'escoles graduades, dels graus en què aquells estan distribuïts.

II. Es nomenarà un Jurat que començarà a funcionar així que s'hagi complert el terme de la inscripció i que emetrà el seu veredicté dintre la primerera quinzena de juny de l'any 1934.

III. El Jurat complirà la seva missió visitant les escoles inscrites tan s'ocorri com cregui necessari, però d'una manera obligada al començament i a l'acabament del terme assenyalat per a la celebració del concurs.

En les visites del Jurat, l'escola actuarà amb tota llibertat, funcionant d'una manera normal i oferint als visitants totes les proves i demostracions que estimi convenientes perquè aquests puguin jutjar el seu treball.

IV. El Jurat, per a qualificar, prendrà en consideració:

a) Els resultats obtinguts en ordre a la formació dels alumnes, a preparació per a una sòlida iniciació a la Història.

b) L'aplicació dels mètodes moderns en l'ensenyament de la Història.

c) La manera com aquest ensenyament és articulada a l'obra total que l'escola realitza.

V. S'adjudicaran un premi de 2.000 pessetes un altre de 1.500, dos de 1.000 i quatre de 500, a cada un dels quals acompanyarà un Títol o Diploma d'Honor.

En el cas que l'escola premiada sigui unitària el premi s'entendrà adjudicat al mestre.

En el cas que sigui una escola graduada s'entendrà adjudicat a la Institució perquè aquesta el distribueixi entre els mestres tal com estimi just i convenient.

VI. El repartiment de premis s'efectuarà públicament en la data que al seu temps s'assenyalarà.

Barcelona, 1^{er} de maig de 1933.

NOTA. — El Consell Directiu de l'Associació Protectora de l'Ensenyança Catalana es complau a fer constar que integraran la quantitat que destina als premis d'aquest Concurs, hi ha un donatiu de 500 pessetes a memòria del malaguanyat Joaquim Folguera.

El dia 8 d'aquest mes, organitzat per la comissió delegada de l'Associació Protectora de l'Ensenyança Catalana, tingué lloc un concurs de Lectura, Escripció e Història de Catalunya per als nens i nenes de les escoles municipals, al qual concorregueren en nombre de 50.

Els exercicis es feren per separat, en la següent forma:

1.^a secció: Lectura d'un fragment en català. Premis un llibre català a cadascú dels set que millor llegiren.

2.^a secció: Escripció d'un fragment en català, al dictat. Premis dos exemplars del «Llibre de la Natura».

3.^a secció: Descripció de l'«Origen de les Quatre Barres». Premis dos exemplars d'Història de Catalunya.

GRANITOS

José Esteve

Salud, 37 - ULLDECONA

Dissabte passat, dia 15, tingué lloc a la sala d'actes de l'Ajuntament el repartiment de premis.

Ocupaven la presidència els senyors de la comissió delegada, acompanyats del mestre de la localitat.

El president senyor Muñoz, a dos quart de quatre de la tarda, donà començament a l'acte i cedí la paraula al senyor Roure, qui actuava de secretari, el qual, després de fer un breu comentari sobre l'origen de l'A. P. E. C., com així mateix de l'objectiu d'aquesta benemèrita entitat i de la tasca cultural que des de temps ve desenvolupant, explicà com degut a l'entusiasme del consoci En Normand Soler i Balbina, pugué introduir-se en aquest poble l'acció de la Protectora, constituint-se al poc temps una delegació,quina tasca, encara que no sigui vista exteriorment pot comprovar-se en els documents de l'arxiu, explicant quelcom força important del que ja te fet pro-catalanització del nostre poble.

Constatà l'èxit obtingut en aquest concurs suara celebrat, i la falaguera impressió que causà la bona disposició dels mestres ensenyant amb interès als alumnes la nostra

P. R. R. S. C.
CAFÉ
Agustí
ORTIZ
Servei esmerat
PLAÇA REPUBLICA, 5



123 - MAYOR, - 123

Pasta dentrífica "ALICIA"
Unica en sabor, frescura y limpieza para la boca
DE VENTA EN TODAS PARTES
Depositarío: Felipe Borrás

ESPORTIVES...

llengua, puix que és aprenent-la com millor s'estima.

Seguidament explicà com es portà a cap la qualificació de tots els exercicis, cridant a les nenes i nens que més es distingiren en el de lectura, els quals passàren per la presidència, que els féu entrega dels premis que havien mereixcut.

Els premiats en l'exercici de lectura, fóren: les nenes Manuela Sauch Bel, Pietat Martí Garrit i Angeleta Sagristà Bedós i els nens Normand Soler Costa, Francesc Febrer García, Francesc Ollé Vidal i Joan Viscarro Grau.

A continuació el senyor Roure, donà compte de que els dos millors treballs d'escriptura, corresponien els números 13 i 14. Obert el plec on es guardava la llista dels números amb els noms corresponents, resultàren premiades les nenes Maria Forcadell i Carme Querol.

El mateix procediment s'emprà per als exercicis d'Història, essent els dos millors treballs els números 3 i 11, que correspongueren respectivament a Josep Serranía Vericat i Pietat Ferré Ferré.

Per a que tothom es pugués donar compte del fruit de l'ensenyança catalana a les nostres escoles, es llegiren els dos treballs premiats d'Història que fóren escoltats amb un silenci emocionant i rebuts amb xardorosos aplaudiments.

Per tal d'estimular els nens vers les nostres coses i gràcies a la col·laboració econòmica de l'Ajuntament s'obsequià tots els concursants amb llibres catalans.

Fet el repartiment de llibres, el senyor Muñoz, agrai a l'Ajuntament el seu ajut econòmic i la bona acollida que sempre hi ha trobat la Protectora en tots els assumptes de la seva tasca, remerciant també als mestres la seva col·laboració en aquest concurs, felicitant-los alhora per l'èxit de llurs alumnes, als quals es dirigeix esstimulant-los a que seguin per aquest camí, puix que són la llavor del catalans del demà.

Resultà una festa simpatiquíssima i digne remat del curs escolar.

Fou de doldre, malgrat la seva col·laboració, l'absència de les autoritat, més encara, havent estat nomenada una comissió de l'Ajuntament, integrada per tres regidors, expresament per aquest acte.

CICLISME

La cursa fou molt moguda e interessant, marcantse un promigt de 31 km. per hora.

L'arribada fou com segueix:

Primer: Ramón Altabella, 2 hores, 20 m. Segon: Joan Domenec, igual temps. Tercer: Martí Poy, 2 h. 19 m. 20 s. Quart: Antoni Ferrando, 2 h. 25 m. Quint: Vicens Tomás, igual temps.

Hiá que remarcar que M. Poy, va correr amb un «handicap» de cinc minuts.

FUTBOL

PENYA ETS, 1

C. D. ALCANAR, 1

Diumenge, va tenir lloc al camp de l'Alcanar, aques encontre, que va resultar mol mogut i disputat. Els nostres actuaren a la perfecció, mereixent inclús un resultat favorable. Marcà el gol de la Penya, Rubio.

CENTRE D'ESPORTS, 3

ATLETICS DE MORA, 0

Diumenge passat els jugadors del Centre s'apuntaren la primera victòria de aquest torneig, vencent als Atletics de Mora la Nova; no comenent com un equip de tant poca classe arribés a guanyar al Gimnastic de Tarragona i màxim per la diferència de 5 a 1.

El resultat va ésser just ja que'ls locals demostraren una gran superioritat, particularment la primera part en que posaren la porta contraria nombroses ocasions en perill, habent-se pogut marcar mes gols.

Dels nostres jugaren bé Sans II, que fou el millor de l'equip, puix

demostrà, tot i la seva joventut ésser un dels millors extrems d'aquesta contrada, seguint-li amb mèrits, Martí i Fonollosa.

Dels forants la parella defensiva i l'extrem esquerra.

PENAL.

Xafarderies...

PEL BARRI DIUEN...

...que «Radio Rel» fa bufes amb una simpàtica nena que és un pam mes alta que ell...

...que ella li te dit que menos que no sigui com «Penja-reis» que no i vaigi per que fan el...

...que Sabaté, va ballar un pas-doble amb «la dama de sus pensamientos» i diu que mentre va durar el ball estava al cel...

...que un dels cocurrents a casa del «cóncle, (al que la xicota, el dia que's va anar a Tarragona li va fer portar uns cuernos kilomètrics) te monltes ganes de jugar al primer...

LAS CANTA CLARAS

BOLSIN DEL «CENTRE»

Estirades y Pincells	120
Lluís Merengue	14
Aspirant a peixcater adormit	50
Condesada El Niño	35
Hechures femenines	68
Amores y amoríos Fabreta	69
Radio «Rel»	100
Paja y Alfalfa, S. A.	Baja
Recluta militar	115
Periodista de regadiu	Baja
Tapa forats sonoro	55
Música y Barberos reunidos	70
Viuclementos Espenilla	109

MIS-TE-RIO

Imp. Montsià. — Ulldecona

Puntuació del Torneig "Orthi"

	P. J.	P. G.	P. P.	P. E.	G. F.	G. C.	Punt.
Gimnastic	6	5	1	0	24	10	10
Tarragona	5	2	2	1	8	5	6
Athletics	6	2	2	2	13	16	6
Rapitenca	7	2	3	3	8	7	6
Ulldecona	7	1	3	3	10	11	5
Dertusa	7	2	4	1	9	23	5